
  
 
 
 
 

 

Elno� kse�gi u� le�s  

2024. ju� nius 26-a� n 18:00 o� rakor  
Helyszín: Magyar Sport Háza  II. emeleti ovális tárgyaló 
+ZOOM platform 
 
 
JelenlévQk:  
Dr. Gémesi György 3 elnök 
Bartha Anikó 3 sport alelnök  
Zelenák József 3 technikai alelnök - ZOOM  
Dr. Balogh Tamás 3 tudományos alelnök  
Bácsi Krisztina 3 elnökségi tag  
McMenemy Márk 3 elnökségi tag  
Török László 3 elnökségi tag  
Balázs Péter 3 felügyelQ bizottság elnöke - ZOOM 
 
Miklós Adrienn fQtitkár 

 
 
Az elnökség határozatképes. 

 
 

Napirendi pontok: 
 
Ügymeneti tájékoztató 
2024. évi feladatok, tervek 
Egyebek 

 
 
 
 



 

 

U� gymeneti ta� je�koztato�  
 
 
Dr. Gémesi György: 
Tájékoztatta a napirendi pontokról az elnökséget, melyet elfogadott az elnökség. 
Azt gondolja, hogy havonta egy elnökségi ülés megfelelQ lenne. 
Mindig konzultálni fog elQzetesen Adriennel a napirendi pontok tartalmát illetQen. 
 
Elnökségi ülések mqködési rendje legyen átgondolt és az ülésen már csak döntések szülessenek. 
AmirQl dönteni szükséges minimum egy héttel korábban legyen írásos javaslat, határozattal, 
határozati számmal. Szakmai kérdéseket a szakbizottságok vitassanak meg, az elnökség döntést 
hoz. Minden legyen elQkészítve, Csak így tud jól mqködni a folyamat. 
 
A soron következQ idQszakban tervezi a vidéki egyesületek és önkormányzati vezetQk látogatását. 
 
A kiemelt eseményeken tervez részt venni, akár kihelyezett elnökségi ülést is szervezhetünk 
versenyekre. 
 
Rugalmas és célorientált mqködést preferál. 
 
A kapcsolatait igyekszik integrálni, úgy hogy a szövetség mozgásterét próbálja meg bQvíteni. 
 

2024. e�vi feladatok, tervek 
 
 
Bartha Anikó: A szakbizottsági vezetQkkel elkezdte felvenni a kapcsolatot.  
Beszélt Kovács Zsófiával, aki a CMAS uszonyosbizottságában van. 
 
A szakbizottságokkal sokkal intenzívebb közös munkát szeretne végezni, hogy ténylegesen a valós 
kérdések kerüljenek elQ és azokra tudjon reagálni a szövetség. 
 
A versenyszervezés rendbetétele célszerq és a sportágak népszerqsítése. 
 
Az apnea szakbizottság vezetQjével beszélt, akik nagyon jól összerakták a nyilvántartás IT hátterét 
és magát a koncepciót, hogy hogyan vonzanak be embereket, ez majd egy olyan téma, amit 
érdemes behozni és meg kell nézni mit érdemes adaptálni onnan. 
 
Balázs Péter: Az elQzQ elnökség mandátumának lejártával a szakbizottságok  mandátuma is lejárt, 
melyeket újra kellene választani. Megfeleltetni a szakbizottságokat a szabályoknak. 
Alelnöki beterjesztéssel az elnökség hagyja jóvá a szakbizottságokat. 
 
 
 



 

 

 
 
 

Dr. Gémesi György: 
Az elnökség megfogalmazza az egységes elvárásokat a választásokkal kapcsolatban. Egy 
elQterjesztést kell készíteni a szakbizottságok megválasztásának elveivel kapcsolatban.  
 
Feladat: Szakbizottságok mqködésével kapcsolatos új szabályzat elkészítése, az újonnan 
megfogalmazott alapelvek mentén.  
 
2024/12 (2024.06.26.) Határozat: 

Az elnökség átmeneti jelleggel felhatalmazza a lejáró mandátumú szakbizottságokat, hogy 2024. 

szeptember 30. napjáig folytassák tevékenységüket. Az új szakbizottságok megválasztására legkésQbb 

2024. szeptember 30. napjáig sor kell kerüljön. 
 
Bácsi Krisztina:  Szívügye, hogy folytassuk a 2018-ban elkezdett fogyatékossággal élQk 
búvárképzése  programot. Gyermek programok és képzések növelése is cél. Tervezi újra felvenni a 
kapcsolatot a FODISZ-al és a korábbi eseményekhez hasonlókat szervezni.   
 
Dr. Gémesi György: Ezeknek a költségeit pályázati úton is elQ lehet teremteni. Felveszi a 
kapcsolatot a FODISZ és a MPB elnökével. A fogyatékkal élQk program (Para búvársport program) 
mqködtetése fontos cél és feladat. 
 
McMenemy Márk:  A szabadidQs búvárkodás felQl érkezik és szeretné, ha ez jobban képviselve 
lenne. A környezetvédelem területén is sokat tevékenykedik ez is egy fontos terület.   
Kommunikáció modernizálása. Ezen feladatok elvégzését az elnökség keretein belül vállalja.  
 
Dr. Gémesi György:  Stratégiát kell összerakni a következQ négy évre, ami alapján tudunk haladni. 
Legyen egy elnökségi program. Törekedni kell a növekedésre.   
Lehetne csinálni egy háttérkört a szövetség köré, amiben lehet egy rejtett tartalék. Ennek a 
formáját kell kitalálni, hogyan tudjuk Qket megszólítani. A búvár társadalmat meg kell szólítani, 
mert komoly kapcsolatrendszer és forrástöbblet kialakulására számíthatunk ezáltal. 
 Programunk kialakításakor figyelembe kell venni azt is, hogy jó valahova tartozni.  
 
Bartha Anikó: Amikor a sportág népszerqsítésérQl beszélt, akkor nem csak a versenysportra 
gondolt, hanem a tömegsportra is. A tömegsportra lehet egy széles alapot képezni, amibQl a 
versenysport is tud táplálkozni.  
 
Miklós Adrienn: Ezért is használjuk, már a buvársport kifejezést. Mert sokan nem tudták, hogy 
ezek a sportágak egy szövetség alá tartoznak.  
 
Dr. Gémesi György: Szeptember végig csinálunk egy elnökségi programot. Annak a mentén 
tudunk majd menni elQre. 
 
Török László: A Honvédelmi Sportszövetségnél lát egy lehetQséget. Szentesen egy sportegyesület 
kadétoknak  szervez nyári táborokat. Összegyqjti, hogy mennyi ilyen kadét van országszerte, hol 
vannak tagszervezeteink és azokat szeretné bevonni.  
Fiatalok oktatása, család bevonása a búvárkodásba fontos cél.  



 

 

 
 
 

 
 
Dr. Gémesi György: Nébald Györgyhöz el fog menni és errQl is beszél majd vele. 
 
Dr. Balogh Tamás: Ez tipikusan egy olyan jellegq tevékenység, ami alkalmas arra, hogy a jelenlévQk 
által említett több célt is kielégítsen. Egy modulárisan felépíthetQ saját portfoliót tudunk létrehozni 
valamennyi bizottság, szakbizottság tevékenységi körének megfelelQen. 
A búvárkodás mint olyan, egyfajta arculati tevékenységeként tud megjelenni, az adott programok 
sajátosságaihoz szabva.  
 
Dr. Balogh Tamás: Továbbiak részletesen: 1. sz mellékletben 
 
Feladat: Drive-ba feltölteni: Versenynaptár, költségvetés, szabályzatok 
 
Zelenák József: Megkéri a titkárságot, hogy szerezzenek be mikrofont az online meetingekhez.  
 
A költségvetést nézze át az elnökség a következQ ülésen 3 jelöljenek ki az elnökség tagjai 
prioritásokat és ez alapján készüljön egy terv.  
 
Az lenne a javaslata, hogy a korábban felszámolt Technikai Bizottság alá tartozó szakbizottságokat, 
próbáljuk meg feléleszteni. Nagyon fontos a szakbizottságokkal kapcsolatban, hogy nincsenek 
mqködési szabályzatai a szakbizottságoknak.  
 
Olyan tevékenységeket is támogatni kell, amibQl bevétele van a szövetségeknek, ez a technikai 
oldalon lehetséges. Itt sok éves elmaradás van.  A költségvetésben van mozgás tér, prioritásokat 
adjunk, olyan feladatokat is próbáljunk megcsinálni, melyeket régóta megkellene. 
 
CMAS honlap üzemeltetésével kapcsolatban szerzQdés áttekintése.  
 
Generális együttmqködési megállapodás a Magyar Honvédséggel 3 felhatalmazza Török Lászlót, 
hogy  ebben az ügyben eljárjon távollétében és vegye fel a kapcsolatot Antal László 
dandártábornokkal. Az aláírás után bármilyen alakulat szintq együttmqködés akadály nélkül tud 
lezajlani, mert nem kell hozzá a miniszter hozzájárulása.   
 
Feladat: HM általános együttmqködési megállapodás bekérése 
 
A gödöllQi Európa-bajnokságon történteknek utána kell-e menni. Szeretné, ha a történtekrQl 
mindenkinek tudomása lenne. Tovább kell vinni ezt az ügyet, akár a világszövetségen belül és a 
saját szövetségünkön belül is. Vannak nevesíthetQ felelQsei, fel kell állítani azt a 
vizsgálóbizottságot, amely a belföldi ügyet vizsgálja és ha az a bizottság úgy gondolja és vannak 
olyan érintettek, akik ezt kiérdemelték, akkor fegyelmi eljárásokat kell indítani.  
 
 
Vége az ülésnek 



Magyar Búvár Szakszövetség 
Elnöksége részére 

Előterjesztő: Tudományos Bizottság 

Ügyiratszám: 2/2024 

Ügyintéző: Dr. Balogh Tamás 

Előzmény: 2024.06.26., elnökségi ülés 

 

 

BESZÁMOLÓ 

a Magyar Búvár Szakszövetség Elnökségének 
tisztújítást követő első ülésére a Tudományos Alelnök részéről 

 

I. Előzmények: 

A Magyar Búvár Szakszövetség 2024. május 27-én tartotta tisztújító közgyűlését. Az újonnan megvá-
lasztott elnökség első ülésére 2024. június 26-án került sor. A két időpont között a saját szakterületén 
elvégzett feladatokról, a működéssel összefüggő ügyrendi javaslatokról, továbbá a 2024-2028 közötti 
időszakra vonatkozóan azonosított cselekvési lehetőségekről a Tudományos Alelnök az alábbiak szerint 
számolt be az elnökség számára. 
 

II. Tájékoztatás az elvégzett feladatokról: 
1) A tisztújító közgyűlés alkalmával Irsai Sándor, barlangi búvár, az Amphora Búvár Klub tagja szóbeli 

előterjesztést tett a Szövetség keretében működő búvárok tudományos tevékenységének (szak-
területi korlátozást nem tartalmazó) önálló elismerését szolgáló díj alapítására (a díj tartalmának 
– pénzjutalom, egyéb – bármilyen további specifikációja nélkül), az elnökség intézkedését kérve a 
díj mielőbbi megalapítása érdekében. Az Elnökség részéről Dr. Zakarné Miklós Adrienn főtitkár az 
előterjesztőt javaslata támogatásáról biztosította, egyben felkérte az MBSZ-nek a tisztújító köz-
gyűlésen megválasztott tudományos alelnökét a díj alapítására vonatkozó részletes szabályok ki-
dolgozására és az elnökség soron következő ülésén az elnökség elé terjesztésére. A fenti előzmé-
nyekre tekintettel a Tudományos Alelnök elkészítette a tőle várt – a döntést igénylő pontokat és 
a döntési lehetőségeket és javasolt megoldásokat a következményeikkel együtt azonosító – elő-
terjesztést, amelyet e-mail útján megküldött az elnökségi tagoknak (1. számú melléklet). A Főtit-
kár szóbeli visszajelzése nyomán az előterjesztést a soron következő elnökségi ülés tárgyalja. 

2) A Tudományos Alelnök – az MBSZ Tudományos Bizottsága és az UNESCO Víz alatti Kulturális Örök-
ség Védelméről Szóló Egyezménye szerinti tevékenységek közötti kapcsolatra tekintettel – kezde-
ményezte egy, az új elnök és az UNESCO Magyar Nemzeti Bizottság elnöke, Prof. Dr. Réthelyi Mik-
lós közötti bemutatkozó látogatás megszervezését. Az UNESCO MNB elnöke részéről a kezdemé-
nyezés kedvező fogadtatásra talált, a találkozó időpontjának véglegesítésére az érintettek időbe-
osztásának egyeztetését követően kerülhet sor. 

3) A Magyar Nemzeti Múzeum élére új főigazgatót választottak Zsigmond Gábor, a Magyar Műszaki 
és Közlekedési Múzeum korábbi szakmai főigazgató-helyettese személyében. A személyes isme-
retségre és szakmai kapcsolatra tekintettel a Tudományos Alelnök igény esetén hasonló bemutat-
kozó látogatást szervez a Múzeum és az MBSZ közötti szakmai kapcsolatok ápolására (a korábbi 
években a Múzeum többször adott helyet az MBSZ rangos hazai s nemzetközi rendezvényeinek, 
kiállításainak, konferenciáinak – ezt a fajta együttműködést célszerű lehet feleleveníteni). 

 

III. Ügyrendi javaslatok: 
1) Az elnökség működésének írásbeliségére (napirend, előterjesztések, határozati javaslatok, határozatok, 

jegyzőkönyvek, emlékeztetők, stb. méretére és számára) tekintettel megfontolásra javasolt egy közös tár-
hely – dropbox, google, stb. – létrehozása, amivel elkerülhetők, megelőzhetők a hozzáférési problémák. 



Ez a megoldás a mellékletek továbbításában rejlő kétségtelen praktikussága mellett arra is lehe-
tőséget biztosít, hogy az elnökség minden tagja egyenszilárd tudással rendelkezzen az elnökségi 
ügyekről (ne legyen olyan dokumentum, amelyet nem ismer mindenki), ami nélkülözhetetlen az 
elnökség munkájában való megalapozott és valódi hozzáadott értéket jelentő részvételhez. 

2) Mivel a 2024. évre vonatkozóan az MBSZ elfogadott költségvetéssel rendelkezik, célszerű annak 
közkinccsé tétele az Elnökség minden tagja számára (ennek hiányában nem lehetséges pénzügyi 
szempontból is megalapozott javaslatok előterjesztése). 

3) Ugyanígy és ugyanezért szükséges az éves eseménynaptár, valamint az állami támogatás körén 
túlmenően elérhető pályázati lehetőségekre vonatkozó információk mielőbbi megosztása (ezek 
nélkül az elnökségi tagok összehangolt és felkészült cselekvésében rejlő hatékonysági előnyök a 
szövetség számára elérhetetlenek és kiaknázhatatlanok maradnak). 

 

IV. Ismert cselekvési tervek és lehetőségek: 

IV/a. Partnerség-építés: 

1) Az elnök példáját követve a Tudományos Alelnök is felajánlotta élő szakmai kapcsolatainak a szö-
vetség érdekében történő kamatoztatását, az UNESCO MNB-vel és a Nemzeti Múzeummal kap-
csolatban az előzőek szerint ajánlott lehetőségekhez hasonló szakmai kapcsolatok építésére. E 
körben releváns szakmaki kapcsolatok az alábbiak: 
a) Tudományos Ismeretterjesztő Társulat, Hajózástörténeti, Modellező és Hagyományőrző 

Egyesülete (TIT HMHE). Az 1911-es alapítási előzményekre visszatekintő szervezet az ország 
legnagyobb taglétszámú, leginkább szerteágazó tevékenységet végző, egyben legpatinásabb 
hajózástörténeti civil szervezete (tevékenysége a 2. számú mellékletben). Mivel a TIT HMHE 

elnöki teendőit pro bono publico a Szövetség Tudományos Alelnöke látja el, az együttműködés 
lehetősége adott minden olyan területen és tevékenységben, amely a két szervezet tevékeny-
ségi körében átfed, pl.: a hajóroncsok kutatása, s a velük kapcsolatos ismeretterjesztés – kiállí-
tások, előadások, cikkek, konferenciák, stb. – terén (erre több példa volt a korábbiakban is). 

b) MH. 1. Tűzszerész és Folyamőr Ezred (MH 1. Tűzsz. és FOŐ.E.). Az alakulat a leginkább kiterjedt 
katonabúvár-képességekkel rendelkező honvéd egység. A katonabúvárok vezetője, Török 
László eleve az elnökség tagja, a Tudományos Alelnök vezette TIT HMHE pedig az alakulattal 
hosszú távú együttműködési megállapodás alapján közös munkát végző (az alakulat csapattör-
téneti gyűjteményét létrehozó és kezelő) szervezet. E tevékenység keretében az alakulattal kö-
zösen végzett tevékenységek a Szövetség tevékenységével átfedő határterületeken, közös ér-
dekű tevékenységekben egymást erősíthetik. Az elnök(ség) és az alakulat parancsnoka között 
ezért az UNESCO MNB és a Nemzeti Múzeum vezetőivel szervezetthez hasonló bemutatkozó 
látogatás lehet indokolt, melyre akár az alakulat közelgő családi napja is lehetőséget kínálhat. 

c) Bálna Kulturális, Kereskedelmi és Vendéglátó Központ: A Magyar Turisztikai Ügynökség Zrt. 
vagyonkezelésében álló, jelenleg a 2023-ban fennállása 175. évfordulóját ünnepelt Magyar 
Honvédség fejlődését bemutató állandó kiállítást – Bálna Honvédelmi Központ néven – befo-
gadó építmény számos berendezésre váró szabad térrel rendelkezik, amely meghaladja a Ma-
gyar Sport Háza infrastruktúrája által biztosított lehetőségeket, így szükség esetén a Szövetség 
arculatának fejlesztéséhez is alkalmas eszközként használható (pl.: a Török László által is java-
solt, a Honvédség kadét-programját célzó, a búvárkodást az MBSZ tevékenységeihez illeszkedő 
szakmai keretben és portfólióban bemutató programok országos rendezvényhelyszíneként). 

d) CMAS Tudományos Bizottság: A korábbi évekhez hasonlóan indokolt a világszövetséggel – és 
az abban tömörült nemzetközi partnerekkel – történő kapcsolattartás és annak élénkítése (ami 
pl. ilyen eredményeket hozhat). A Tudományos Alelnök tagságára tekintettel ez megoldható. 

e) Egyéb partnerségek: A Tudományos Alelnök jelezte, hogy szegedi származására és a város pol-
gármesterével (s a polgármesteri hivatallal) az 1998-2018 közötti időszakban végzett több kö-
zös munkára tekintettel – igény esetén – szívesen csatlakozik Elnök úr szegedi látogatásához. 

https://hajosnep.hu/
https://www.facebook.com/media/set/?set=a.531784813513432&type=3
https://www.facebook.com/media/set/?set=a.531784813513432&type=3
https://hajosnep.blog.hu/2023/01/06/uj_viz_alatti_roncsfoto_album_nem_csak_buvaroknak


IV/b. Expedíciós tevékenység: 

1) SZENT ISTVÁN csatahajó: 2025-ben lesz a SZENT ISTVÁN csatahajó szolgálatba helyezésének 110., 
2028-ban pedig az elsüllyesztésének 110. évfordulója. 2008-ban (a süllyedés 90. évfordulóján) az 
MBSZ Technikai és Tudományos Alelnöke a Magyar Honvédséggel (Antall Lászlóval, azóta dandár-
tábornokkal, a Honvéd Vezérkar Kiképzési Csoportfőnökség csoportfőnökével) folytatott előké-
szítő tevékenység eredményeként expedíciót szervezett és hajtott végre a Magyar Honvédség ka-
tonabúvárainak részvételével. Az azóta eltelt időben a roncs állékonysága sokat változott, s a kö-
vetkező évtizedben az összeomlása várható. A Tudományos Alelnök erre tekintettel tett javaslatot 
a roncs teljes digitalizálására és külső-belső 3D modelljének megalkotására, amellyel az időben 
kimerevítve örökre megőrizhető a benne rejlő kulturális örökség, a hajótest összeomlása után is. 
A horvát állam illetékes képviselői (Krunoslav Zubčić, Dražen Gorički, Danijel Frka) a javaslatot el-
fogadták és annak alapján meg is kezdték a roncs digitalizálását. Célszerű lenne, ha a kezdemé-
nyező magyar fél is bekapcsolódhatna e munka folytatásába, amire egy-egy 2025-ös és 2028-as 
expedíció megfelelő alkalmat kínálhatna. A felvetés nyomán Zelenák József Technikai Alelnök kap-
csolatba lépett Antall László dandártábornokkal, aki megerősítette a Honvédségnek a 2008-as ex-
pedícióhoz nyújtotthoz hasonló közreműködésének lehetőségét. 

2) BRITANNIC-BURDIGALA Tandem Expedíció: 2024. februárjában kért javaslatot a legutóbbi – 

belga-ír-magyar – LUSITANIA-expedíciót vezető Stef Teuwen, a Belga Búvárszövetség és a CMAS 
tagja az Égei-tengeren 1916-ban elsüllyedt BRITANNIC kutatásának folytatásához. A Tudományos 
Alelnök javaslata szerint a földrajzi közelség okán lehetséges két – eltérő jellegzetességekkel ren-
delkező – roncs egymásra tekintettel történő kutatása és a megelőző zárt téri gyakorlatot adó 
felkészülés akár budapesti elvégzése (3. számú melléklet). Stef Teuwen a javaslat megvalósítha-
tóságát jelezte, kérve, hogy kerüljön sor a hozzá kapcsolódó költségvetés kidolgozására, amely 
alapján eldönthető, hogy a résztvevők képesek-e/hajlandók-e finanszírozni azt, illetve, hogy szük-
ség esetén milyen forrásból (CMAS, nemzeti szövetségek, stb.) és milyen mértékű támogatás biz-
tosítható a megvalósításhoz. 

IV/c. Imázsépítés: 

1) Könyvkiadás: Az MBSZ működése sorén számos területen – víz alatti fotóművészet, roncskutatás, 
tengeri élővilág, barlangkutatás, stb. – születtek jelentős, egyben szó szerint látványos eredmé-
nyek, amelyek széles körben történő ismertté tételével a szövetség javarészt még tartozik önma-
gának. Az e területeken született eredmények látványos albumokban (víz alatti fotók), vagy isme-
retterjesztő kötetekbe (roncskutatás, stb.) gyűjtve potenciálisan a legnagyobb mértékben alkal-
masak a búvárkodás és – megfelelő marketing-eszközök (egységes arculat/megjelenés, média-
kampány, könyvbemutatók, konferenciák, író-olvasó találkozók, stb.) alkalmazása esetén – a szö-
vetség tevékenységének széles körben történő népszerűsítésére akár fizikai példányok, akár az 
olcsóbb e-book-ok formájában (de akár a szövetségi honlap megfelelő tematikus aloldalain is). A 
Tudományos Alelnök kiadványszerkesztési és könyvkiadási tapasztalatai ehhez a munkához igény 
esetén a szövetség rendelkezésére állnak. 

 

 

Budapest, 2024. június 26. 
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Dr. Balogh Tamás 

Tudományos Alelnök 
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